
13.8 Lokal fornybar energiproduksjon  og 
felles energiløsninger

13.4 Ombruk og materialgjenvinning 13.2 Utslippsfri bygge- og anleggsplass13.1 Klimagassvurderinger og 
klimagassberegninger 

• Hvis det fortsatt skal være tilknytningsplikt 
til fjernvarmen i konsesjonsområder, vil 
ikke det hindre både ønsket innovasjon og 
energifleksibilitet med lokale 
energiløsninger?

• Blir det belte og bukseseler med krav om 
ombrukskartlegging både i KPA og TEK?

• Dersom et industriområde er bestemt 
konvertert til bolig i KPA, er det da 
hensiktsmessig å gjøre en vurdering om 
byggene kan brukes slik de er i dag uten 
større endringer? 

• Har man vurdert hvor stor del av 
klimagassutslippet som kommer fra 
byggeplassaktivitet opp i mot kostander? 

• Hvor klare opplever vi at 
graveentreprenører og 
maskinleverandører er for å levere 
utslippsfrie byggeplasser? 

• Det er vel å vente at det vil ha store 
kostnadskonsekvenser, hvem skal ta 
disse? 

• Vil dette kravet legge opp til 50% 
utslippsfrie byggeplasser for allerede 
vedtatte planer, eller er det tenkt faset 
inn? 

• Er det riktig at det skal utarbeides flere 
klimagassbergeninger så tidlig som i 
reguleringsfasen? 

• Vil det være mer hensiktsmessig å 
utarbeide et klimagassregnskap for 
planforslaget som legges ut på høring, for 
så å videre jobbe for  å redusere 
fotavtrykket i forprosjektet? 

• Er det naivt å tro at en 
klimagassberegning for en regulering vil 
stå seg helt til byggestart for  prosjektet? 
Dette kan jo fort ta 10-15 år. 

• En viktig vurdering ift. klima i 
reguleringsprosessen er vel utnyttelse og 
nærhet til knutepunkt som er svært 
relevant mtp. å verne naturressurser og 
transporteffektivitet? 

13.6 Tallfestede klimakrav

• Utslippskrav som tallfestes i en 
reguleringsplan vil vel fort bli utdaterte?

• Vil ikke TEK være et mer passende 
verktøy for å stille krav til tallfestete 
utslippsreduksjoner? 
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Er positive til: 
• Vi ser nytten av å lage et klimagassregnskap til 

reguleringsgrepet for å så kunne jobbe aktivt med å redusere 
utslippet i forprosjektet og detaljprosjekt. 

• Det vil være riktig ressursbruk å utarbeidet et klimagassregnskap 
som en del av det «endelige» planforslag som skal legges ut på 
høring.

Skeptisk til: 
• Foreslått bestemmelse pålegger utbygger å lage flere 

klimagassregnskap ved flere av milepelene i en planprosess. Et 
klimagassregnskap så tidlig i prosessen vil være av konseptuell 
karakter. Vi ser ikke nytten av å lage flere versjoner av 
regnskapet så tidlig i prosessen. Vi ser kun nytten av å levere et 
klimagassregnskap for det «endelig» planforslaget, som da kan 
vise muligheter for reduksjon. 

NB! Hvilke løsning som velges for betong/stål er som regel ikke gitt i 
en regulering (hulldekker, plattendekker, plasstøpt etc.), men i et 
forprosjekt. Og endelig valg av materialer/ leverandører gjøres i 
detaljprosjektering, eller senere og det er først da vi har mer presise 
data for det faktiske klimagassutslippet.
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Er positive til: 
• Vi ønsker å få til utslippsfire byggeplasser og er enig i at en del 

av løsningen er derfor å øke etterspørselen! 

Skeptisk til: 
• Markedet er ikke kommet så langt at vi kan bestille en 50% 

utslippsfri byggeplass, uten at det har store 
kostandskonsekvenser. 

• Det er fortsatt stor forskjell på kapasiteten til en el-graver og en 
dieseldrevet maskin. El- maskiner krever også en helt annen 
logistikk med tid for lading og strømforsyning. Dette er 
fordyrende. 

Tonn CO2-ekvivalenter
48 900 000 totale utslipp i Norge

7 824 000 16% av utslippet er fra byggenæringen (ref. GB)
340 000 Byggeplassvirksomhet (ref. miljødirektoratet) 

Volvo maskiner
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Er positive til: 
• Ombrukskartlegging er bra for å kartlegge ressurser i 

eksisterende bygningsmasse, og vi ønsker å bidra til å pushe 
lovverket og markedet i riktig retning innenfor ombruk. 

Skeptisk til:
• Det er ofte allerede bestemt i en kommuneplan hva området skal 

benyttes til bolig/ næring etc. Når vi eksempelvis kjøper 
industritomt for utvikling av bolig iht. kommuneplanen, virker det 
ulogisk å gjøre en vurdering iht. pkt. b i. 

• Forøvrig er ombrukskartlegging en del av TEK. Mtp. at en 
reguleringsprosess kan ta flere år og det kan være endret bruk 
av byggene i mellomtiden (la oss si en butikk blir til en bar eller 
annet.), er det mest hensiktsmessig å gjøre en 
ombrukskartlegging før rivesøknad/ igangsettingstillatelse som 
en del av byggesøknaden.
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Er positive til: 
• Materialer står for størsteparten av utslippet fra en 

byggeprosess, og det er derfor viktig å ha fokus på å redusere 
utslippet herfra. 

Skeptisk til: 
• En reguleringsplan skal forhåpentligvis stå seg i lengre tid. 

Utslippskrav som tallfestetes i en reguleringsplan vil fort bli 
utdaterte. TEK vil være et mer passende verktøy for å stille krav 
til tallfestete utslippsreduksjoner. 

NB! I dag stiller ikke TEK krav til utslippsreduksjon, men 
klimagassbergening for de største materialgruppene.



6

Er positive til: 
• Vi ønsker å ha handlingsrommet til å vurdere lokal 

energiproduksjon for hvert enkelt prosjekt. Økt bruk av løsninger 
for lokal energiproduksjon vil avlast nettet og samtidig bidra til 
mer utvikling innenfor fagfeltet.

Skeptisk til: 
• Det stilles fortsatt krav til bruk av fjernvarme i 

konsesjonsområder, dette legger opp til svært lite 
handlingsrom/fleksibilitet i disse områdene. Det vises til at det 
har skjedd mye innenfor energiforsyning de siste årene, og det 
bør være mulighet for å velge kilde for energiforsyning.


